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Vánoční příběh k zamyšlení 
Martin navštěvuje svého dědečka, který právě 
vyřezává figurky do betléma. Martinův dědeček je 
velmi šikovný, jeho figurky jsou jako  živé. Martin si 
je dlouze a pečlivě prohlíží – a najednou mu připadá, 
jako by nebyl až tak velký, jako obvykle, ale naopak, 
připadá si docela malý. Je mu, jako by byl jednou z 
figurek.  

A jak tak stojí a dívá se na Ježíše v jeslích, zjistí, že se mu dítě dívá 
přímo do očí. Najednou se poleká. Proč se lekáš? ptá se chlapce Ježíš. 
„Protože pro tebe nemám žádný dárek.“ „Já bych ale od tebe rád něco 
měl,“ říká Ježíš v jesličkách. Chci ti dát všechno, co mám!“ říká 
Martin. „ Můj nový snowboard, k němu boty a nový počítač!“  

„Ne!“ říká potichu malý Ježíš. „Nic z toho nepotřebuju, kvůli tomu 
jsem na svět nepřišel. Chci od tebe něco jiného. – Daruj mi svůj 
poslední sloh!“ „Ale za ten jsem přece dostal pětku, nedostatečnou,“ 
brání se Martin. „No právě, proto ho chci!“ vysvětluje malý Ježíš. „Ale 
proč?“ diví se chlapec. „Máš mi dát všechno to, co je ‚nedostatečné‘! 
Slíbíš mi to?“ ptá se Ježíš „A chci od tebe ještě další dárek!“ 
pokračuje. „Dej mi tu krásnou, drahou křišťálovou vázu!“ „Ale tu jsem 
přece dnes rozbil,“ byl Martin překvapený. „Chci, abys mi vždy přinesl 
všechno to, co se ve tvém životě rozbilo. Chci to všechno spravit a 
uzdravit. Dáš mi to?“ „To je těžké. Pomůžeš mi s tím?“ ptá se chlapec 
nejistě. „Ale já chci ještě něco!“ říká Ježíš v jeslích. „Daruj mi také 
odpověď, kterou jsi dal mamince na její otázku, jak se ta váza rozbila.“ 
Martin celý zrudl. Byl v rozpacích. „Ve skutečnosti jsem ji rozbil 
schválně, protože jsem byl vzteky bez sebe…“ přiznává. „Ano, dej mi 
všechny své lži a vztek, přines mi všechno zlé, co jsi udělal,“ říká malý 
Ježíš. „A když s tím ke mně přijdeš, pomůžu ti. Chci tě přijmout se všemi 
tvými chybami a chci ti vždycky znovu odpustit. Chci tě vzít za ruku a 
ukazovat ti cestu. Chceš, abych ti tohle dal?“ A Martin se dívá, 
naslouchá a mlčí…  
  

Tyto situace prožívají nejen děti, ale i my všichni dospělí. Odevzdejme 
Ježíši svůj strach,  stres, spěch, nervozitu, sobeckost, netrpělivost…….. 
a nechme se  Ním vést. Advent je k tomu příhodná doba a Vánoce se 
pak dají prožít jinak – klidně, pokojně a v otevřenosti k druhým.  
Vánoce plné Božích darů a požehnané dny roku 
2009 Vám přeje a vyprošujeP. Mgr. Marek 
Žukowski  

Bohoslužby v Rudné: 
 
25.12.2008    Slavnost Narození Páně  10:00 hod. 
28.12.2008    Svátek Svaté Rodiny  11:00 hod. 
1.1.2009         Nový rok, Slavnost Matky Boží, Panny Marie  11:00 
hod. 
4.1.2009         Slavnost Zjevení Páně – Tří králů  11:00 hod. 
  
Bohoslužby v ostatních farnostech a aktuální informace o adventních a 
vánočních koncertech naleznete na internetových stránkách farnosti 
www.farnost-malamoravka.cz  

 Panta rei ( vše plyne, vše je v pohybu ) 

Hezčí příběh vánoční si snad ani Otec Marek nemohl vybrat. 
Nejenom pro věřící, ale i pro ateisty.  
Stále jsou připomínány změny a mnozí čekají a pozorují, kdy už 
nějaké změny přijdou. Někteří pochybují, jiní očekávají, mnozí si 
nejsou jisti. Mění se spoustu věcí, vše je v pohybu. Mění se 
prostředí kolem, mění se klima, struktura Země, fyzická stavba 
člověka, změny probíhají všude, kam se jen podíváte. 
Nejdůležitější změna, která by v nás samotných měla nastat je 
změna  pohledu na příchozí události a změna vědomí.  Běžnou 
součástí našich dnešních myslí je spěch, neúspěch ve společnosti, 
ve vztazích, pochybnosti, různé závislosti a strachy a 
nerozhodnost.  Avšak naštěstí jsou zde také další pocity a to pocit 
vedení, důvěry v sebe sama, ve vesmír, víra v krásu, lásku a 
pochopení.  Mnoho z nás se stále točí v kole, neboť dosud 
nepochopili mechanismus fungování života a životních událostí. 
Nepochopili, nechtějí chápat anebo jsou příliš pohodlní na to, aby 
se sami stali součástí té změny. Budoucnost pro ně znamená opět 

http://www.farnost-malamoravka.cz


obavy a strach.  Je to velmi složitá doba. Je nutné stihnout daleko 
více věcí za stejné časové období. Velmi se zesiluje vnímání 
okolního dění a mnozí ještě neumí žít s odstupem  a nadhledem. 
Velice snadno se  nechávají psychicky ovlivnit. Tímto potom do 
sebe od ostatních vstřebávají pocity smutku, obav a nejistot a tím 
pádem se vše šíří jako lavina.  
Změnit některé události ve svém životě nemůžeme. Ale můžeme 
změnit úhel pohledu, vnitřní přijímání skutečností. Právě doba 
adventní přímo vybízí k zamyšlení nad vlastním způsobem žití.   
Vzpomeňme na film Matrix. Hlavní hrdina Neo musí zemřít, aby 
nalezl svou sílu. I my v sobě musíme usmrtit to staré, špatné, co 
jsme si za  ta léta nastřídali. Pokud budeme ochotni podívat se na 
svět novýma očima, uděláme si sami svůj názor, nikomu 
nebudeme slepě  věřit, naše vlastní zkušenost bude nejlepším 
vodítkem na další cestě života. Přeji nám všem, ať do roku 2009 
vejdeme všichni oproštěni všech negací a ať se tento rok stane pro 
nás všechny zde v Rudné rokem klidu, pohody, pokory a hezkých 
vztahů.  
        Hanáková V.  

 

POZVÁNKA NA JARMARK 
 

 Milí rodiče a přátelé, nastal advent a blíží se 
Vánoční svátky. Utéto příležitosti vás zveme na již 

tradiční jarmark. Přijďte se potěšit v  
 

pátek 19. prosince v 16.hodin do sálu KD.  
 
 

Připravili jsme pro Vás vystoupení dětí z naší školy, 
koncert pveckého sboru  

KO -KO  z Ostravy, prodej výrobků a občerstvení.  
Těší se na Vás děti a personál MŠ a ZŠ Rudná.    

 

 
 

Mikulášská nadílka pro 
děti 

 
V sobotu 6. prosince      

 zveme všechny děti, rodiče i prarodiče na 
Mikulášskou nadílku. Začátek je ve 14:00 hod. v sále 

Kulturního domu. Představí se Vám děti se svou pohádkou 
- moderní Sněhurka a sedm trpaslíků, kterou si pro Vás 
nacvičili. Dále se můžete těšit na dětskou diskotéku a 

v neposlední řadě na Mikuláše, anděla, čerty a také 
mikulášskou nadílku. 

 
 

Mikulášská veselice pro 
dospělé 
 

Taktéž v sobotu 6. prosince od 20:00 hod. se v sále KD 
uskuteční Mikulášská veselice (zábava). Hudbu nám 
namixuje již známý DJ Pažitka. Mikuláš, čerti a andělé 
možná přinesou i malou nadílku. Výtěžek bude věnován na 
pořádání dalších akcí pro děti. 
   Komise pro práci s dětmi a mládeží 
 
 
 
 



Betlémské světlo 
 
Vánoce jsou odnepaměti obdobím tradic a generačních dědictví. I ti, 
kteří přes rok lidovým pověrám a zvykům nevěnují pozornost, si aspoň 
na Vánoce rozkrojí jablko, hodí pantoflem, nebo pustí v kádi ořechové 
skořápky se svíčkou. Každá země, a i každá rodina, má svou vlastní 
zvyklost. Norové si na Štědrý den zapalují vánoční „poleno“, Finové 
navštěvují sauny, Slováci prostírají na štědrovečerní stůl zelnou 
polévku, v Americe dětem naděluje dárky Santa Klaus, někteří hledají 
budoucí štěstí v lití olova a jiní pro radost zapalují prskavky. I my 
skauti máme svou několikaletou Vánoční tradici, a tou je roznášení 
Betlémského světla.  
 
Nápad rozvážet Betlémské světlo pochází z Rakouska. Když v 
rakouském městě Linz před pár lety přemýšleli, jak obohatit televizní 

akci na pomoc 
tělesně 
postiženým 
dětem, přišli na 
jedinečný nápad. 
Před Vánocemi 
poslali letadlem 
do Betléma 
tělesně postižené 
dítě, které v 
bazilice Narození 
při jesličkách 
odpálilo z 
věčného světla 
plamínek a 
vzápětí jej 
letadlem přivezlo 
do Lince. Tam se 
jej ujali místní 
skauti, kteří jej 

štafetou roznášeli po celém Rakousku. Po pádu totalitních režimů v 
Evropě, po roce 1990, se pěkný předvánoční zvyk rozšířil i do zemí, 
 které sousedí s Rakouskem. V domluvený den, po slavnostní 
ekumenické pobožnosti, si skauti plamínek odpálí od Betlémského 
světla a odvezou jej do své vlasti. Rok od roku se rozšiřuje počet 
účastníků při rozšiřování světla pokoje a míru, které vyzařuje z 
Betléma. Tento symbol pokoje, představovaný malým, chvějícím se 
plamínkem, při předávání ve vánočních dnech spojuje skauty i skautky 

ze čtrnácti zemí Evropy, kteří v těchto dnech roznášejí toto poselství 
svým příbuzným, sousedům, známým i neznámým v duchu skautského 
zákona pomoci bližním.Vždyť i toto světlo provázené srdečným přáním 
vánočního klidu a pokoje je pro mnohé lidi skutečným dokladem toho, 
že na ně jejich okolí nezapomíná.  
 
K nám do Bruntálu letos Betlémské světlo dorazí v sobotu 
20.12.2008 v 10:28. Stejně jako loni, budeme čekat na nádraží, 
abychom si plamínek převzali z vlaku a roznesli jej dál. Přidejte se k 
nám a rozsvěťte si v domě svíčky světélkem pocházejícím z rodiště 
Ježíše Krista.  
Vy, kdo nemáte možnost přijít v daný čas na hlavní nádraží nezoufejte. 
Od 14:00 do 15:30 budeme za zpěvu vánočních koled Betlémské 
světlo rozdávat na náměstí. Den na to se rozjedeme auty do okolí a 
rozvezeme světélko i do kostelů a starým lidem v okolních vesnicích.  
 
 
Roznášení světla je pro nás krásná akce, nejenom, že přinášíme světlo z 
Betléma, ale hlavně rozdáváme radost, pokoj, dobro do lidských 
srdcích, zároveň se snažíme splnit body skautského zákona: Skaut je 
přítelem všech lidí dobré vůle... Skaut je prospěšný a pomáhá jiným...  
 
Dovolte nám, abychom vám skrz Betlémské světlo mohli předat kouzlo 
Vánoc a přání krásně prožitých svátků.  
 
Za skautské středisko Bruntál 
Vendula Crhounková - Veňa 
 
   °°°°°°°°°°°°°°° 

 

Silvestrovská zábava 
 

 
Paní Věrka Urbaníková ml. připravuje pro naše 
občany  rozloučení se starým a přivítání nového roku 
2009.O začátku zábavy a dalších informacích budete 
včas informováni na vývěskách obce. Všem, kteří se 
rozhodnou strávit vespolek  poslední den v roce 
přejeme hezkou zábavu.  

 



Malé obce a dotace 
 V médiích poměrně často slyšíme jak je jednoduché dosáhnout 
na dotace z různých fondů EU. Posluchač získá dojem, že stačí jen 
vymyslet „něco“ , podat žádost a penízky už jsou na cestě. Bohužel to 
takto nefunguje. Do nedávné doby obce, pod 500 obyvatel, na tyto 
peníze dosáhly jen velice těžko. Už jedna z prvních podmínek , kdy 
dotace byla poskytnuta jen,  pokud byl navrhovaný projekt  určen pro 
2000 obyvatel a víc,  byla  pro malé obce nepřekonatelná. Jedinou 
cestou bylo sdružení více obcí , tak aby se překročila hranice 
minimálního počtu obyvatel. Přes tato sdružení se daly řešit projekty  
jako vybudování   cyklostezek, běžeckých tratí a podobně. Neřešitelný 
byl problém, pokud některá obec potřebovala opravit školu, místní 
komunikace nebo kulturní dům.  
 Situace se v současné době změnila a z fondů EU bylouvolněno 
více dotací právě do obcí s počtem obyvatel pod 500. Prozatím byl 
stanoven termín do roku 2013. Co bude po tomto termínu zatím nikdo 
neřekl. Předpokládá se, že větší objem dotací bude směřovat do zemí, 
které přistoupily do EU po nás.  
I my se snažíme  z těchto fondů získat nějaké finanční prostředky. 
Projekt  Nízkoprahového centra je již realizován. Byl financován z 
fondů EU,  Moravskoslezského kraje a i obec se musela spolupodílet 
svými prostředky. Po předložení všech požadovaných dokladů a jejich 
kontrole, která trvala bezmála 6 měsíců, byla na účet obce převedena 
dotace ve výši 522 000 kč. Ta byla obratem použita na krytí úvěru , 
který si obec vzala aby mohla financovat tento projekt 
 V současné době máme podané další tři žádosti o dotace. 
Největším projektem je kompletní rekonstrukce školní budovy a obnova 
vnitřního  vybavení. Pokud tento projekt projde přes schvalovací řízení 
a dotace bude  přiznána, bude se obec na projektu podílet 10%.   
Druhým podaným projektem je žádost o dotaci na opravu místních 
komunikací. Výše dotace činí 5 mil. Korun. Obce mohou o tuto dotaci 
žádat opakovaně a spoluúčast je rovněž  10% . 
Třetí projekt patří do příhraniční spolupráce. V rámci tohoto projektu 
jsme uzavřeli partnerství s Polským městem Glogowek.  S potěšením 
Vám můžu oznámit, že v pátek jsme se dověděli o přislíbení dotace na 
tuto akci.  Z tohoto dotačního titulu budou hrazeny náklady na značení 
cyklostezek a běžeckých tratí , informační a propagační materiály, 
turistické mapy a odpočívadlo v dolní části obce pro cykloturisty. 
V tomto případě podíl obce činí 15%.  
Na všechny projekty si  bude obec muset vzít úvěry. Dotace budou na 
obecní účet převedeny až po jejich realizaci a kontrolách, které 
neshledají  pochybení v hospodárném nakládání s dotacemi a správném 
zaúčtování.  Podíl obce na těchto třech projektech se pohybuje kolem 
1 775 000 Kč.      

Snad se začne opravovat 
  
 V minulém Zpravodaji jste se dočetli, že obec zažádalo o dotaci 
na opravu místních komunikací –  (MK).  Dotace může být poskytnuta 
jen obci do 500 obyvatel na komunikace, které jsou v jejím majetku. 
Tyto podmínky  pro zařazení do tohoto dotačního titulu splňuje 19 MK 
v Staré i Nové Rudné včetně části chatové oblasti.  U všech byla 
provedena technická kontrola stavu firmou Kareta. Jejich projektové 
oddělení navrhlo technické řešení oprav a vypracovalo cenovou 
kalkulaci. Celková cena se vyšplhala na 20 800 000 kč. Oprava úseku  
cesty kolem penzionu Mariana na chatovou oblast Čertova Hora do 
míst, kde stojí kontejner na odpad, byla vyčíslena na bezmála 7 mil. kč. 
Zastupitelstvo obce se na pracovní schůzce sešlo se zástupcem firmy 
Kareta , kde obhajoval a vysvětloval jednotlivé náklady na opravy . 
Z původních 19 MK byl proveden výběr tak, abychom se vešly do 
maximální částky 5 mil. Z 1. kola byly vyloučeny komunikace 
chatovou oblastí a komunikace,  jejichž  stav není katastrofální.  Pokud 
bude dotace přiznána, měla by se v příštím roce realizovat oprava 
parkoviště u obchodu, cesta k Malíkům, Šulava – Ciemala, Urbaník –
kolem sv. Jána k mostu, Urda-Antonyová-Tomalský-Kutil, na Nové 
Rudné Tománek-Žeravík a cesta zastávka Nová Rudná-Štalmach.   
Z 5-ti milionové dotace bude na opravu komunikací použito 4,8 mil. 
Zbylých 200 tis. Je plánováno na nákup veřejné zeleně,laviček, 
odpadkových košů , stojanu na kola a technických prostředků na údržbu 
veřejné zeleně  . V této částce jsou zahrnuty i náklady na projektovou 
dokumentaci.  
 
 Jak již bylo zmíněno, o tuto dotaci se může  žádat opakovaně. 
V dalším roce chceme vypracovat projekty na opravu dalších MK a 
opět požádat o dotaci. Bohužel to nezáleží jen na naší vůli a přání. 
Některé cesty jsou v majetku Pozemkového fondu a nikdo neví kdy 
budou převedeny na obec. Do doby než budou převedeny, ikdyž je obec 
udržuje, nemůžeme žádat o dotaci na jejich opravu . Žádosti o jejich 
převedení se stále doplňují podle požadavků PF a dostupných 
informací.   
      Radomír TOMÁNEK  
        místostarosta 
 
 
 
        

 
 



Oznámení v závěru roku  
 
 Koncem listopadu nás všechny „potěšila“ společnost VaK 
Bruntál a.s. oznámením o zvýšené ceně  pitné vody na 30.86Kč s 
platností od  1.1.2009. 
 
 
 Účentí obce žádá všechny občany, kteří jsou v prodlení s 
placení obecních poplatků, aby do konce prosince vyrovnali 
všechny své závazky vůči obci. Rodičům dětí v MŠ a ZŠ 
připomínáme, že stravné za prosinec se musí rovněž uhradit do 
koce  roku. Děkujeme za pochopení  
 
 
 Ceny za svoz a likvidaci domovního odpadu se na příští rok 
nezvyšují. Stačí, že nám zvedají elektřinu, vodu, adrenalín.  
 
 
 Od ledna 2009 se zapojuje naše obec do celostátního 
projektu Czech POINT. Díky němu končí pro občany dlouhé 
obcházení úřadů. Je to nejpohodlnější způsob jak z jedného místa 
komunikovat s úřady a institucemi. Czech POINT, nebo-li Český 
Podací Ověřovací Informační Národní Terminál je asistovaným 
místem výkonu státní správy, kde každý člověk může získat 
všechny informace o údajích, které o něm vede stát v centrálních 
registrech a kde bude také moci učinit jakékoli podání ke státu. 
Budete si tak moci z naší obce odnést ověřené výstupy z 
živnostenského a obchodního rejstříku z katastru nemovitostí a 
rejstříku trestů.  
 
  
 V těchto dnech se stala obec vlastníkem vyřazeného vozidla 
Felicia Combi z majetku Ministerstva vnitra ČR.  Automobil nabyla 
obec bezúplatným převodem a bude sloužit jako služební vozidlo.  
 
 
 Dle požadavků hygieny bude v dohledné době přestěhována 
obecní knihovna z prostor ZŠ do kulturního domu – bývalých 
kanceláří OÚ. ( Už tam jednou byla ).  
 
 
 
 

V prosinci oslaví svá jubilea a 
narozeniny  

 
paní Františka  Žeravíková  81 let 
 
pan Emil Urbaník   60 let 

      
Oběma oslavencům přejeme  do dalších let vše nejlepší 

  

 
Všem občanům naší obce přeji spokojené a klidné 
prožití Vánoc a hodně pracovních a osobních 
úspěchů v novém roce 2009.     

    Vladimír Klech – starosta obce 
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